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deze maand: 
De hotelstaking in april had als inzet een 
fundamenteel recht, het recht op vrije 
vakvereniging. De hoteldirecties pro¬ 
beerden de administratieve werknemers 
dit grondrecht te ontnemen. Dit lukte 
niet. Analyse en plaatsbepaling van het 
VLA-bestuur, pag. 1 e.v. 

• 
Onderwijscongres van de CLAT, waar 
ook het land Aruba vertegenwoordigd 
was. Premier Evertsz en directeur 
Sprockel dansten een tamboe kajente 
kajente met een in rood; wit, blauw en 
oranje geklede Grupo Folclorico. G. J. 
Kolmus doet verslag, pag. 8 e.v. 

Waarom Carel Betram niet is verkozen 
tot sportman van de VLA, is ons een 
raadsel. Maar ja, de organisatoren wil¬ 

den een echte atleet kiezen. Betram 
krijgt echter toch de persprijs. VLA- 
sportweek, pag. 6 en 7. 

Insp. Franco is de enige inspecteur van 
het nijverheidsonderwijs voor de gehele 
Antillen, zowel voor de technische 
scholen als de huishoudscholen. Goed 
plannen is moeilijk, het ene jaar heb je 
50 bruggebouwers nodig, het andere 
jaar geen. Dat zijn de problemen van een 
ontwikkelingsland, pag. 14 e.v. 

Curacaose pedagogische studenten 
kwamen naar Aruba en hadden hier een 
werkweek met de studenten van de 
APA. Het gebouw van de APA werd 
"groovy” en aan het eind van de week 
waren er 23 nieuwe liedjes ontstaan, 
pag. 5. 

Ingezonden, pag. 13. 

BIJ DE VOORPLAAT: 

Ondanks het sombere weer nam de V.L.A. 
deel aan de 1 mei-optocht met een grotere 
delegatie dan andere járen. 
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Het probleem begon toen de Aruba Hotel As- 
sociation (AHA), de organisatie die de belan¬ 
gen van de hoteldirecties vertegenwoordigt, 
weigerde het recht van de werknemer om 
zich vrijelijk te organiseren, te erkennen. 
Concreter gesteld: de groep die in de admi¬ 
nistraties van de verschillende hotels werkte 
en die daarvóór nooit georganiseerd was, be¬ 
sloot zich aan te sluiten bij de vakbond FTA. 
Deze vakbond kon door middel van 
handtekeningen bewijzen dat 83 van de 93 
administratieve werknemers zich wilden or¬ 
ganiseren (uiteindelijk mochten er 167 werk¬ 
nemers aan het referendum deelnemen, hier¬ 
over straks). De motieven van de AHA om te 
weigerende FTA te erkennen als spreekbuis 
van deze werknemers, waren: 
a. het administratieve personeel kan geen 
lid van een vakbond zijn, want het karakter 
van hun werkzaamheden kan als ’Vertrouwe- 
lijk” bestempeld worden, zodat zij eigenlijk 
een verlengstuk van de directie zijn. 
b. in de CAO die de hotels hebben lopen met 
de Hotel Workers Union (HWU) voor de an¬ 
dere werknemers in het hotel staat een arti¬ 
kel, dat zegt dat het administratieve perso¬ 
neel zich niet mag aansluiten bij een vak¬ 
bond. 
c. de HWU dreigde te gaan staken indien 
de AHA de FTA zou erkennen als verte¬ 
genwoordiger van deze aparte groep, want 
de HWU vond, dat dit een overtreding bete¬ 
kende van de lopende CAO. 

FUNDAMENTEEL 

Sta ons toe enkele kanttekeningen te maken. 
De lichtzinnige opmerking van een aantal col¬ 
lega’s inde geest van ”de machtstrijd tussen 
de HWU en FTA moet eens een keer afgelo¬ 
pen zijn” getuigt er van, dat men de essentie 
van het probleem niet heeft doorgrond. 
De FTA heeft de werknemers uit de admini¬ 
straties niet benaderd, maar het omgekeerde 
was het geval, en deze benadering geschied¬ 
de uit vrije wil. De enige reactie van de 
AHA en de HWU die juist geweest zou zijn in 
deze, was de FTA erkennen als vertegen- 

VI • 

■ 

i 
tekst: 

hoofdbestuur V.L.A. 

foto's: 

r. de graaff 

genomen tijdens de 

1 meiviering 

te San Nicolas 

woordiger van de werknemers en CAO-on- 
derhandelingen beginnen. Dit is echter niet 
gebeurd en de gevolgen kennen we allemaal. 
Alvorens verder te gaan willen wij twee vra¬ 
gen stellen en deze proberen te beantwoor- 

Erkennen wij werkelijk allemaal dat het een 
fundamenteel recht is van werknemers om 
zich te organiseren en als groep werkomstan¬ 
digheden proberen te bereiken die in over¬ 
eenstemming zijn met de maatschappelijke 
realiteit, en die hen in staat moeten stellen 
hun menselijke waarden steeds te blijven 
ontplooien? Deze — voor ons — rhetorische 
vraag wordt direct gevolgd door de tweede, 
die een uitgebreider behandeling nodig 
heeft. Hoe is het mogelijk, dat, terwijl het 
hier gaat om iets fundamenteels, er groepen 
zijn (AHA en HWU) die zich in eerste instan¬ 
tie faliekant tegen verklaarden; dat tijdens 
de acties andere groeperingen zich (soms on¬ 
der bedekte termen) tegen de strijdende 
werknemers opstelden (Kamer van Koop¬ 
handel, ATIA, d.i. de vereniging voor Handel 
en Industrie, de regering, enkele politici), en 
dat de gehele massa (waaronder 663 VLA-le- 
den) erg lauw bleef bij het betuigen van haar 
adhesie? De redenen, die de AHA en de 
HWU vóór het uitbreken van de acties ge¬ 
hanteerd hebben om FTA niet te erkennen 
(zie hierboven), en zeker later (naar wets¬ 
overtreders mag niet geluisterd worden) zijn 
flauwekul, de echte reden konden ze niet noe- 

VREES 

Zowel de AHA als de HWU zijn bevreesd 
voor de FTA, misschien door het keiharde 
optreden van de voorzitter, Clarence Ri- 
chardson. Zij beschouwen de aanwezigheid 
van een vakbond als FTA als een constante 
dreiging. HWU is een vakbond die geen vuist 
kan en zal maken. Zij zullen nooit in staat (of 
bereid) zijn keihard te knokken voor verbete¬ 
ringen voor de werknemers. De HWU is een 
vakbond van he t: hotel en als zodanig praten 
zij de taal van de hoteldirecties: de laatste 3 
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dagen van de acties vroeg de vertegenwoor¬ 
diger van deze bond (HWU) tijdens de on- 
derhandelingen voortdurend, wanneer de 
FTA van plan was de onwettige acties te sta¬ 
ken, zodat ”hun” hotels weer normaal konden 
draaien in het voordeel van ons allemaal. Dat 
de hoteldirekties liever met de HWU de za¬ 
ken prettig en onderling regelt, bewijst dat 
ook zij nie t bereid zijn mede te werken aan de 
werkelijke verbetering van de positie van de 
werknemer. Wij, als vakbond, waarvan de 
werkzaamheden gebaseerd zijn op de verkla¬ 
ring van de rechten van de mens, die zich bo¬ 
vendien als één van de doeleinden gesteld 
heeft: ”de sociale en culturele verheffing van' 
het Arubaanse volk, ” kunnen niet anders dan 
deze houding van de hoteldirecties en de 
HWU, die zo lijnrecht tegen bepaalde ont¬ 
wikkelingen in de Arubaanse samenleving 
zijn, ten sterkste afkeuren. Bovendien zijn 
wij de mening toegedaan, dat wij samen met 
andere gelijkgezinde vakbonden alles in het 
werk moeten stellen om de invloed van der¬ 
gelijke groeperingen die tegen principes 
neergelegd in onze Statuten handelen, tot 
het absolute nulpunt te reduceren. Dat de 

LAUWE MASSA 

Tenslotte de zo lauwe massa. Zij is passief ge¬ 
bleven, omdat zij gewoonweg niet weet, dat 
het hier om een fundamentele strijd gaat. Is 
het dan geen tijd, dat juist vanuit het onder¬ 
wijs gedacht gaat worden hoe de massa wél 
bewust te maken, zodat zij in staat is te be¬ 
grijpen wat haar waarde is, en ook dat het 
noodzakelijk kan zijn, stappen te onderne¬ 
men ter voorkoming dat deze waarde in ver¬ 
drukking raakt. 

AFKOELINGSPERIODE 

De FTA accepteerde de weigering van de ho¬ 
tels niet en bracht de landsbemiddelaar op de 
hoogte van de houding van de AHA. Tot drie¬ 
maal toe moesten de hoteldirecties bij de 
landsbemiddelaar ontboden worden, eer zij 
zouden verschijnen. Toen ze bij de landsbe¬ 
middelaar verschenen, was het om te vertel¬ 
len, dat ze niet van plan waren de FTA te er¬ 
kennen. 

TESSNA 

Kamer van Koophandel en de ATIA zich te¬ 
gen de acties stelden is iets wat wij hadden 
verwacht. Vooruitgang van het eiland bete¬ 
kende en betekent nog steeds voor hen in de 
gelegenheid gesteld te worden om zoveel mo¬ 
gelijk te plukken van de gemeenschap, en be¬ 
slist niet, ervoor te zorgen, dat ieder individu 
redelijk aan zijn trekken blijft komen. Hoe 
naief was dan ook hun voorstel dat erop neer¬ 
kwam, dat de actievoerende werknemers 
ogenblikkelijk moesten gaan werken. Dit 
voorstel, ook door anderen verschillende ma¬ 
len gesuggereerd, is wel het duidelijkste be¬ 
wijs, dat de "establishment” geen inspraak 
wil dulden, ja zelfs de klok wil terugzetten. 
Een groep werknemers, mensen uit onze ei¬ 
gen gemeenschap, die acties hebben ge¬ 
voerd, naar het werk terugsturen, zonder 
enig akkoord en dan in dienst van personen 
die zich van het begin af zeer anti-mondige 
werknemers hebben opgesteld, is een ge¬ 
dachte die alleen maar in bepaalde soorten 
breinen kan ontstaan. De regering en de poli¬ 
tici waren er ook tegen, omdat iedere goed 
gevoerde actie wel een of andere tekortko¬ 
ming van de overheid en de politici blootlegt. 
Men ziet verder in een sterk georganiseerde 
werknemersorganisatie een beknotting van 
hun eigen macht: buiten de politiek om moet 
moet het de werknemer onmogelijk zijn om 
collectieve verbeteringen te verwerven. 

Tegelijkertijd meldde de landsbemiddelaar, 
dat de minister van arbeid een afkoelingspe¬ 
riode van 30 dagen heeft afgekondigd. Het 
was voor de eerste keer op de Antillen, dat 
een minister, zonder de werknemer gehoord 
te hebben omtrent de aard van het geschil, 
ertoe overging een afkoelingsperiode af te 
kondigen. De verklaring van de minister dat 
het zijn recht is een afkoelingsperiode af te 
kondigen, wanneer hij het noodzakelijk acht, 
en dat de werknemer het als een voorrecht 
moet beschouwen, dat hij gehoord wordt, zul¬ 
len wij hier onbesproken laten. 
De vraag is nu: wat moet een werknemer 
doen, wanneer hij ervan overtuigd is, dat hij 
voor een rechtvaardige strijd staat, terwijl 
hij verder ook weet dat alle kanalen die tot 
het bereiken van dit doel moeten leiden, vlak 
voor hem afgesloten worden? 
Wij begrijpen volkomen dat de werknemers 
deze beslissing genomen hebben: het aller¬ 
laatste wapen gebruiken om te proberen hun 
doel te bereiken. Het is een wapen dat wij 
niet graag hanteren, een wapen dat wij zelfs 
nooit meer hopen te gebruiken, maar een wa¬ 
pen dat wij moeten gebruiken, wanneer wij 
ertoe gedwongen worden. De hoteldirecties 
wisten, dat de werknemers deze stap zouden 
nemen, wanneer zij hardnekkig bleven wei¬ 
geren het recht van de werknemers te er¬ 
kennen; de landsbemiddelaar en de regering 

wisten dit eveneens. Toch lieten ze het zo ver 
komen. 

SCHADE 

Alle schade die de toeristenindustrie is aan¬ 
gedaan door deze acties, is dus te wijten aan 
de houding van de AHA en de landsregering. 
Het zeer simpele standpunt, dat de werkne¬ 
mers niet op het werk verschijnen en dat zij 
dus de toeristenindustrie benadelen, kan in 
kringen van de Kamer van Koophandel het 
juiste zijn, maar wanneer wij in staat worden 
gesteld om tot het wezenlijke van de zaak 
door te dringen, kunnen wij niet anders, dan 
het tegenovergestelde beweren. De AHA en 
de HWU zijn vanaf het begin te kwader 
trouw geweest, althans niet te goeder trouw. 

bewijzen 
a. Vóór de acties hebben ze categorisch ge¬ 
weigerd de FTA te erkennen, ondanks de 
aanwezige handtekeningen. 
b. Tijdens de acties hebben ze ieder voor¬ 
stel dat een oplossing zou kunnen brengen, 
getorpedeerd, bewerende dat de FTA onwet¬ 

tig aan het optreden was en dus geen ge¬ 
sprekspartner kan zijn. 
c. Ná het bereiken van een akkoord hebben 
de hoteldirecties geprobeerd, door het op¬ 
voeren van bepaalde namen op de referen- 
dumlijst, (namen die er beslist niet op horen, 
volgens de deskundige die erbij gehaald is), 
de uitslag in het nadeel van de FTA te beïn¬ 
vloeden. 
d. Nü (29 april 1974) ontslaat Coral Strand 
21 werknemers, zogenaamde seizoenarbei¬ 
ders, met een contract. Het is wel heel toe¬ 
vallig dat de 7 mensen die ingeschreven staan 
bij de FTA tot de ontslagenen behoren. Zijn 
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onze informaties juist, dan is het de eerste 
keer, dat Coral Strand zo’n groot aantal ont¬ 
slaat na het beëindigen van hun contract, 
e. Gezien de houding van de hoteldirecties 
ná het referendum en uitlatingen van uit de¬ 
zelfde hoek, zijn er nog meer manipulaties te 
verwachten, die allemaal hetzelfde doel voor 
ogen hebben: de invloed van de FTA zo klein 
mogelijk houden. 

MOEILIJKE DAGEN 

De eerste dagen van de acties waren zeer 
moeilijke dagen. De minister van arbeid die 
zich persoonlijk met de zaak kwam bemoeien, 
was de mening toegedaan dat de werkne¬ 
mers gewoon aan het werk moesten (zij wa¬ 
ren al in overtreding en ieder uur werd de 
zaak erger), en dat daarna alles wel geregeld 
zou worden. Bovendien wenste hij niet te 
praten met de FTA, zodat zijn bemiddelings- 

waar staat de 
pogingen via de AHA en HWU moesten lo¬ 
pen. De Fesina kwam in spoedvergadering 
bijeen en besloot een commissie van 4 men¬ 
sen te benoemen om als het ware ter vervan¬ 
ging van de FTA besprekingen te voeren met 
o.a. de minister, om uit de impasse te gera¬ 
ken. De VLA werd ook benaderd om één per¬ 
soon af te staan voor deze commissie. Dit be¬ 
roep werd op paaszaterdag op ons gedaan, 
een zeer moeilijk moment, want 4 bestuurs¬ 
leden (waaronder de voorzitter en de pen¬ 
ningmeester) stonden op het punt in een 
V'. '-delegatie naar Curaçao te reizen voor 
hei grote onderwijscongres. De secretaris, 
het enige ingewerkte lid van het dagelijks be¬ 
stuur dat op het eiland zou blijven, was met 
ziekteverlof. Onder deze omstandigheden 
heeft de voorzitter besloten collega Frank 
Zaandam, die vanaf het uitbreken van het 
conflict de ontwikkelingen van zeer nabij 
heeft gevolgd, aan te wijzen als VLA-verte- 
genwoordiger in de bemiddelingscommissie. 
Toen al realiseerden wij ons, dat ook ten aan¬ 
zien van deze stap kritiek geleverd zou wor¬ 
den. Wij zijn erg verheugd dat een collega die 
niets met de bestuurlijke werkzaamheden te 
maken heeft, een zo moeilijke positie wilde 
innemen op dat kritieke moment. Deze 
Fesina-commissie heeft goed werk gedaan en 
had min of meer een akkoord bereikt met de 
AHA op paaszondag, welk akkoord enkele 
uren later volkomen werd getorpedeerd door 
het optreden van de HWU, bijgestaan door 
de AHA. Eigenaardig is dat het akkoord van 
deze Eerste Paasdag hetzelfde is als dat van 
een week later, bereikt door tussenkomst 
van de ministers Vos en De Kort. Deze Fe¬ 
sina bemiddelingscommissie beschouwde 
toen (op paaszondagavond) zijn werkzaam¬ 
heden als geëindigd. Er werd een nieuwe 
landsbemiddelaar benoemd, die wél bereid 
bleek met de FTA te praten om te proberen 
uit de moeilijkheden te geraken. 

GEHEIM 

Het hoofdbestuur deed op woensdag 17 april 
een beroep op de op Curaçao verblijvende 
voorzitter om terug te komen, daar er ieder 
moment escalatie van de acties dreigde. De 
Fesina nam in het geheim een zeer duidelijk 
standpunt in: men zou tot vrijdagavond 19 
april 12 uur ’s nachts wachten. Indien er geen 

verandering in de situatie zou komen, zou de 
Fesina onverwijld overgaan tot het uitbrei¬ 
den van de acties. Het is tijdens deze momen¬ 
ten, dat wij weer aan het denken zijn gesla¬ 
gen. Wat is onze werkelijke positie in dit al¬ 
les? Maken wij deel uit van de Fesina, alleen 
maar op papier, om ook te kunnen zeggen, 
dat wij het goed menen met de problemen 
van onze maatschappij of is het een waarach¬ 
tige overtuiging die ons drijft? In deze ver¬ 
ontruste toestand en ter beantwoording van 
deze vragen, heeft het dagelijks bestuur van 
de VLA voor maandag 22 april een spoed- 
hoofdbestuursvergadering bij elkaar geroe¬ 
pen. Deze spoedvergadering werd op een 
moment gehouden, dat alles voorbij was, ech¬ 
ter dit was niet vooropgezet. Toen deze ver¬ 
gadering gepland werd, was de strijd erg 
heet en de vergadering kon niet eerder ge¬ 
houden worden, wegens uitlandigheid van 
een aantal bestuursleden. 

VLA agertHk? 
Al met al heeft het hoofdbestuur lang en 
breed over de acties gesproken, en vooral de 
positie die wij in de toekomst moeten inne¬ 
men. Wij zijn tot de volgende slotsom geko¬ 
men tijdens deze hoofdbestuursvergadering: 
Als vakbond dient de VLA in een geval als 
dit, waar het gaat om een strijd voor de er¬ 
kenning van een fundamenteel recht van de 
werknemer (artikel 2 van onze Statuten: ”De 
bond baseert zich bij zijn werkzaamheden op 
de verklaring van de rechten van de mens, 
zoals die geformuleerd zijn in het Handvest 
van de Verenigde Naties”) — een werknemer 
die vanwege het systeem ál, (nog) een zeer 
zwakke positie in het maatschappelijk geheel 
inneemt — op zeer duidelijke wijze kenbaar 
te maken dat zij volledig achter deze strijd 
staat, en dat zij bereid is alle middelen te baat 
te nemen om de strijdende werknemers in 
hun streven bij te staan, (artikel 3 lid 3: ”De 
bond stelt zich ten doel de culturele en sociale 
verheffing van het Arubaanse volk.” Artikel 
4 lid 12: ”De bond tracht zijn doel te bereiken 
door andere middelen, die het bereiken van 
het doel kunnen bevorderen”). Het hoofdbe¬ 
stuur is echter van mening dat de leden be¬ 
hoorlijk geïnformeerd moeten zijn, willen zij 
op gegeven momenten op gemotiveerde 
wijze voor de volle 100% adhesie kunnen be¬ 
tuigen met bepaalde acties ter verwezenlij¬ 
king van essentiele punten. Het is daarom 
het vaste voornemen van het hoofdbestuur 
om de leden in deze zaken volledig geïnfor¬ 
meerd te houden, zodat zij als het ware con¬ 
stant gemobiliseerd zijn en blijven.” 

Wij begrijpen op dit moment, dat hetgeen in 
dit artikel staat niet á la minute communis 
opinio kan zijn. Wij zijn er echter wel van 
overtuigd dat de tijd aan het komen is, dat 
wij positie moeten kiezen. Het moet wel zo 
zijn dat die positie die wij kiezen, de onze is, 
d.w.z. van ons allemaal. Met z’n allen moeten 
wij ons serieus op de vraag gaan bezinnen: 
Waar staan wij eigenlijk? Zullen wij werke¬ 
lijk inhoud aan onze statuten kunnen en wil¬ 
len geven, of klonken deze woorden alleen 
maar mooi in 1969/1970, toen er voor finan¬ 
ciële verbeteringen geknokt moest worden 
(terecht overigens)? Het hoofdbestuur hoopt 
en verwacht dat er kritiek komt, want alleen 
dán kunnen wij de gezamenlijke richting be- 
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de eer/le werkweek 
ven de 

e.b.c. 
A.B.C. 

Aruba, Bonair'i Korsow 

A.B.C. 

Isianan tanto stimé 

Perlanan de mar Karibe 

den un klima tropikal 

Masken' tin hopi yobida 

Nos harmonia ta bal.. 

in de laatste week van april kwa¬ 
men de studenten van de Cura- 
caose Pedagogische Academie 
op bezoek bij hun collega-studen- 
ten. Vorig jaar brachten de Aru¬ 
banen voor een sportontmoeting 
een bezoek aan de C.P.A. Naast 
enkele sportactiviteiten, ging 
het deze keer voor de eerste 
maal om een werkweek. Er wa¬ 
ren ong. 80 CPA-studenten die 
op het Centro Juvenil in Wash¬ 
ington (Noord) verbleven. Met 
de APA-nen waren zij in work¬ 
shops verdeeld, dit keer meer om 
iets te doen en te maken voor de 

Fotograferen in dienst van de 
lichamelijke opvoeding, 
volleybal demonstratiefoto’s: 

CPfi 
en 

n pa 
school, dan alleen maar om te 
praten. Zo waren er praktische 
werkgroepen voor muziek, ei- 
genvaardigheid op gebied van de 
lichamelijke opvoeding, fotogra¬ 
fie in verband met lessen, folklo¬ 
ristische dans, expressie op 
school, vrijetijdsbesteding, zelf 
leermiddelen maken, poppen¬ 
kast, tekenen en het in hippe 
kleuren schilderen van hetAPA- 
gebouw, interreligieus contact in 
verband met godsdienstonder¬ 
wijs, experimenteren met au- 
deo-visuele middelen, studie van 
de problematiek van staatkun¬ 
dige structuur. Alles draaide om 
het lesgeven op school. 
Uit deze workshops zijn resulta¬ 
ten en praktische tips voortge¬ 
komen die wij ook als leerkrach¬ 
tenkunnen gebruiken. 

De workshopmuziek heeft bij¬ 
voorbeeld een bundel met23zelf¬ 
gemaakte liedjes gemaakt. Bij 
Maybelline zijn tekst en muziek 
van deze liedjes verkrijgbaar. 
Een ander mooi liedje luidt: 

lemen 
ceribe 
Nos laman Caribe 

Rond dje isianan 

Su olanan bunita 

T'orguyo di nostur 

Ora nos bai landa 

Ora nos pa piska 

Nos ta gosa hopi 

Di nos laman kerf 

De groep fotografie heeft laten 
zien dat meteen gewone camera 
veel foto’s voor lessen op school 
gemaakt kunnen worden, b.v. 
foto’s van fabrieken, landschap¬ 

pen, zee en rotspartijen enz. Ook 
voor lessenlichamelijke oefening 
kunnen demonstratiefoto’s ge¬ 
maakt worden (zie foto’s). De fol¬ 
kloristische dansgroep is 
mening dat de dansen hier op de 
Antillen volkomen verwaarloosd 
worden. Het ligt in de bedoeling 
deze danscultuur ook in het on¬ 
derwijs te brengen. Tijdens 
zieklessen kan men aandacht 
besteden aan deze dansen (tum- 
ba, wals, tambu, simadan, r 
zurka, danze en quadrilla). 
Bij expressie gaat het meer 
de kinderen vrij te laten optre¬ 
den nadat zij een verhaal ge¬ 
hoord hebben. Bij taallessen kan 
men zich mondeling uiten, m 
ook in gebarentaal. 
De vrije tijdsbesteding is en blijft 
een probleem. De leerkrachten 
hebben geen tijd om de kinderen 
te vertellen en te begeleiden ii 
hun vrije tijdsbesteding. De ou 
ders motiveren de kinderen niet 
genoeg en de overheid en parti¬ 
culieren geven te weinig geld. 
Veel kinderen hebben genoten 
van de resultaten van de werk¬ 
groep "poppenkast.”Er werden 
uitzendingen voor de televisie 
gegeven. 
De groep zelfgemaakte leermid¬ 
delen heeft veel didaktisch mi 
riaal gemaakt voor allerlei vak¬ 
ken. Op de tentoonstelling u 
onder meer te zien: rekenpuzzel, 
getallenlijn, alfabet op houten 
blokjes, aardrijkskundepuzzel, 
reliëfkaart, dominospel voor ge¬ 
schiedenislessen. Belangrijk is 
dit werk op de opleiding voor 
leerkracht in te voeren. 
Een verslag is gemaakt van de 
experimenten met de audiovisu¬ 
ele middelen op de basisschool. 
Belangrijk bij al deze werkzaam¬ 
heden is het feit dat didaktiek dit 
keer niet uit boekjes geleerd 
wordt, maar meteen door doen 
en maken. 

tekst: Agustin Vrolijk 
foto’s: workshop fotografie 
CPA | APA 

2. Bal wegstoten 3. Hand draait open naar buiten 
(dus handruggen tegen elkaar 

4. Nastrekken 



tekst: j. kramers 

foto's: j. kramers 
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een uur is voor een onderwijzer vijfenveertig 

minuten, een sportweek van slechts twee dagen, 

althans volgens de organisatoren van de 

v.l.a.-sportweek 1974 

tankers 
Vermoedelijk waren vele tan¬ 
kers gaan cruisen en de crui- 
sers misschien wel gaan tan¬ 
ken, in ieder geval ontbraken 
er teveel op de Colegio-vel- 
den of Eagle-banen. 
Organisator Kunst: ”Als we 
iets voor de jeugd organise¬ 
ren is iedereen op tijd aanwe¬ 
zig, maar je collega’s laten 
verstek gaan zonder be¬ 
richt.” Niettemin waren er 
voldoende volleyballers over 
om de zaak een levendig ver¬ 
loop te laten hebben. Nadat 
de organisatoren het een en 
ander in het zo \ eel beloven¬ 
de programma (Marchena: 
”Om dit samen te stellen 
moetje ongeveer schaakkam¬ 
pioen zijn”) hadden veran¬ 
derd en doorgestreept, kon 
men enthousiast op het toen 
al hete Colegio-veld gaan ser¬ 
veren, smashen en blokken. 
De uitslagen zijn niet belang¬ 
rijk, wel is vermeldenswaard 
dat enkele leden van het da¬ 
gelijks bestuur in deze vroe¬ 
ge uurtjes al ijverig bezig wa¬ 
ren. Hoewel ik me niet aan de 
indruk kon onttrekken dat de 
heren in de vergaderzaal be¬ 
hendiger zijn dan op het 
sportveld. In ieder geval leer¬ 
den we elkaar eens van de an¬ 
dere kant kennen en mis¬ 
schien wel waarderen. Carel 
Betram presteerde het om in 
deze twee dagen aan tien 
sporten deel te nemen. Dat 
hij niet is verkozen tot sport¬ 
man van de VLA is mij een 
raadsel. De organisatoren na¬ 
men hun taak iets te serieus 
en wilden een echte atleet 
kiezen, waarin ze niet ge¬ 
slaagd zijn. 
Na het volleyballen, dat een 
eclatant succes voor de crui- 
sers werd, werd er door wat 
minder enthousiastelingen 
basket gespeeld. Het was on¬ 
dertussen al over twaalven, 
dus behoorlijk warm. Mis¬ 
schien is het raadzaam om de 
volgende maal de volgorde 
volleybal en basketbal te ver¬ 
anderen. Ook hier sleepten 
de cruiser s bij de heren een 
overwinning uit het vuur, de 

tanksters wonnen het van 
hun sexegenoten van bene¬ 
den de brug. Bij het badmin- 
tonspel wonnen de tankers, 
ondanks Meenhorst, die voor 
een afwezige collega in moest 
vallen en voor het eerst in 
zijn leven een badminton- 
wedstrijd speelde. Een dag 
later zorgde Betram voor 
eenzelfde verrassing door 
zich aan het tennisspel te wa¬ 
gen. Tegelijkertijd met het 
badminton werd er softbal 
gespeeld, ook hier wonnen de 
tankers. 

Pas op woensdagavond werd 
duidelijk wie deze sportont- 
moetingzou gaan winnen. Bij 
de "tafelsporten” toonden de 
cruisers zich superieur. 

Donderdag kwamen we op de 
heilige Eagle-grond weer bij¬ 
een. Behalve tennissen werd 
er ook gebiljart. Arme Voor- 
brood heeft een uur op zijn te¬ 
genstander staan wachten, 
totdat Meenhorst, die bezig 
was met het mysterieuze 
May Jong, Betram achter de 
tafeltennistafel kwam weg¬ 
slepen, om op z’n korte broek 
van kroeggast Voorbrood te 
krijgen, over een onbekend 
aantal banden. Tennis, tafel¬ 
tennis, biljart werden alle¬ 
maal cruiseroverwinningen. 
Voetbal leverde ook een over¬ 
winning op voorde "beneden- 
debruggers” op de olieboe- 
ren. Zelfs een overhaaste 
transfer van enkele cruisers 
naar de uitgedunde gelede¬ 
ren van de tankers mocht niet 
baten. Het werd ongeveer 
3-0! 



Dat de organisatoren maar 
niet genoeg van regelen kon¬ 
den krijgen werd bewezen 
door de ’s avonds gehouden 
bierestafette. Na de over¬ 
heerlijke barbeque konden 
zowel de dames als de heren 
zich inschrijven voor deze es¬ 
tafette. Bij de heren wonnen 
de tankers, dit verklaard na¬ 
tuurlijk veel. De dames van 
de cruisers wonnen het ech¬ 
ter weer van de tanksters, zo¬ 
dat men beneden de brug ook 
iets had om zich stil over te 
schamen. Lang duurde dit 
niet, de gezichten bleven wel 
wat rood, de voetjes gingen 
van de vloer, onder de o, zo 
luidruchtige, elektrisch ver¬ 
sterkte klanken van de band. 

Al met al een voor alle deel¬ 
nemers en organisatoren ge¬ 
slaagde "week”. Het is alleen 
jammer dat volwassen men¬ 
sen hun afspraak niet kunnen 
nakomen en hardwerkende 
organisatoren in hun bezwete 
hemd laten staan. Wat er vol¬ 
gend jaar gaat gebeuren we¬ 
ten we nog niet. Maar het ziet 
er naar uit dat het tankers- 
cruiserssysteem ter ziele is, 
er zijn al enkele suggesties 
gedaan hoe het nu zou moe- 

Hopelijk zijn het dan dezelfde 
enthousiastelingen die alles 
vergeven en vergeten, en 
zich weer op een onderwij- 
zerssportontmoeting werpen 
met hopelijk een veel grotere 
opkomst. 



de eerste midden-amerikaanse 
en Caribische conferentie 
voor onderwijs en cultuur 1974: 

"MASAS DE MUJERES, Y DE HOMBRES SIN TIERRA 

DE TRABAJADORES Y DE EXPLOTADOS 

SE ALZAN MUY UNIDOS AHORA EN DURA QUERRA 

PORQUE SOLO EL PUEBLO, SIEMPRE SALVA AL PUEBLO .. 

De bovenstaande regels zijn overgenomen uit de hymne van de Latijns-Amerikaanse 
arbeiderscentrale, de CLAT, waarvan Emilio Maspero de eerste midden-Amerikaanse en 
Caribische conferentie voor onderwijs en cultuur opende met te wijzen op het doel van 
deze organisatie, n.l. het bevorderen van de bevrijdingsprocessen in Latijns-Amerika. 
"Bevrijding van de onderdrukking van het volk door een kleine elitaire groep, die mede 
een (neo) kapitalistisch onderwijssysteem in stand houdt." Aan deze door de vakbond 

van leerkrachten Curaçao VLC en de speciale commissie van de CLAT (de CLATEC) 
georganiseerde regionale ontmoeting namen heel wat landen deel: Costa Rica, 
Dominicaanse Republiek, St. Kitts, St. Lucia, Trinidad en Tobago, Venezuela, Argen¬ 
tinië, Dominica, Grenada, Republiek Guyana, Guatemala, Honduras, Jamaica, 
Martinique, Mexico, Monserrat, Panama, Puerto Rico, Suriname en de Nederlandse 
Antillen. In onze paasvakantie, de week van 14 tot 20 april vond deze eerste confe¬ 
rentie op Curaçao plaats. De delegatie uit het "land Aruba" (zoals vermeld op de deel¬ 
nemerslijst) kwam te laat om het eerste programma-onderdeel van de openingsavond in 
Holiday Inn bij te wonen. Een vroegere vlucht bleek volgeboekt te zijn. Tijdens dit 
eerste deel van het inaugurele programma sprak premier Evertsz onder meer over de 
"noodzaak van centralisatie" en over "een educatief systeem dat koloniaal is waardoor 
weinig aandacht geschonken wordt aan de eigen taal en cultuur," terwijl VLC- 
voorzitter Errol Cova in zijn speech wees op het bestaan van "egoïstische separatisten 
die de desintegratie tot het belangrijkste vraagstuk maken." 

solo el 

De kameradensfeer van de openingsavond in 
de "Fiesta Room” van het hotel was goed. En¬ 
kele Arubaanse delegatieleden vroegen zich 
af welke spelling men op de spandoeken, die 
ook in Willemstad en de conferentiezaal hin¬ 
gen, gebruikt was. Door het dragen van een 
donkere bril leek het er even op of delegatie¬ 
leider Eddy Croes het geheel maar somber 
inzag, doch het dragen van deze donkere gla¬ 
zen had echter een persoonlijke reden. He¬ 
laas bleek de situatie zich op Aruba even la¬ 
ter toch niet zo best te ontwikkelen en keerde 
VLA-voorzitter Croes wegens de hotelsta- 
kingen spoedig naar zijn eiland terug. Door 
middel van een resolutie leefde de conferen¬ 
tie met deze stakers mee. Wat later werd een 
nieuwe adhesie-betuiging geformuleerd in 
verband met de leerkrachtenstaking in Costa 

Rica, waar een nieuwe onderwijswet werd 
ingevoerd zonder inspraak van de onderwijs¬ 
mensen. Een laatste resolutie hield een pro¬ 
test in tegen een Ned. Antilliaans decentrali¬ 
satiebeleid dat tot desintegratie van het land 
zal leiden. 
Deze resoluties zouden weliswaar niet in de 
sfeer van de openingsavond gepast hebben. 
Daar heerste een "inaugurele stemming” 
met het opvoeren van een "tamboe kajente 
kajente ” door een in rood, wit, blauw en oran¬ 
je gestoken Grupo Folclorico, die premier 
Evertsz en directeur Sprockel eveneens ten 
dans vroeg. Dansend is het congres dus ook 
begonnen, waarbij deze dansgroep op schit¬ 
terende wijze enige Caribische walsen van 
Europese origine opvoerde. Na afloop van dit 
kajente-gebeuren (de hotelairco werkte niet 

Kameraden: Habibe, Olivieira, Croes, Dowling, Em< 

Kolmus, Croes, Wever, Engelbrecht 
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goed) riep Eddy Croes de Arubanen bij zich 
waarbij een passerend overheidsfunctionaris 
toevoegde: "Zegt u maar, Arubanen verenigt 
u.” Ook mompelde iemand: "Had de A van 
VLA maar betrekking op "Atyas” in plaats 
van op Aruba.” De mannelijke Arubaanse 
deelnemers gingen voor hun onderkomen 
richting zeevaartschool, terwijl de dames 
richting campus werden gereden, waar veel 
internationale vrolijkheid heerste. Deze cam¬ 
pus van de HTS, gelegen aan de Kaya Carco 
heeft tot veel internationale ontmoetingen 
geleid. De naam van de straat doet onherroe¬ 
pelijk denken aan het verrukkelijke gerecht, 
al werd gewaarschuwd het eten van dit voed¬ 
sel voorlopig even uit te stellen. 
In ieder geval was de verzorging van de week 
meer dan uitstekend te noemen! Ook de con- 
ferentie-organisatie met de technische, si¬ 
multane vertalingen kan alleen maar bewon¬ 
dering oogsten. 
Het is geen eenvoudige zaak de resultaten 
van deze studieweek te rapporteren. Eigen¬ 
lijk zou ieder vakbondslid het definitieve 
einddocument moeten ontvangen en naar ei¬ 
gen keuze onderwerpen ter discussie aan de 
orde stellen. De VLA-delegatie, die met 
vreugde het nieuws over een "pabien-tele- 
gram” van de Inspectie Aruba vernam, be¬ 
stond uit de volgende "kameraden”: Eddy 
Croes, Mancho Engelbrecht, Freda Wever, 
Enrique Habibe, Otty Olivieira, Dientje 
Croes, Elsa Dowling, Chrispin Bruce, Silvio 
Emerencia en ondergetekende. 
Hieronder een eerste, bescheiden samenvat¬ 
ting van enkele gedachten van deze, óók voor 
de Nederlandse Antillen ”Historische week”: 

HET ONDERWIJS NU 

Het hoofdthema van de conferentie kan om¬ 
schreven worden als een analyse van het 
huidige onderwijs en de processen tot onder¬ 
wijshervorming in Midden-Amerika en het 
Caribisch gebied. Het bleek bijzonder moei¬ 
lijk te zijn vooraf een gedetailleerd werkdo¬ 
cument samen te stellen dat een overzicht 
kon geven van relevante onder wijsgegevens 
uit deze regio. De opgevraagde gegevens 
werden niet verkregen of bleken verouderd 
te zijn. Uit enkele papers werdmet de discus¬ 
siestof van het recente VLC-congres toch een 
werkdocument samengesteld. Dit document, 
de inleidingen over de huidige onderwijs¬ 
situatie alsmede de groepsdiscussies brach¬ 
ten de volgende gedachten naar voren: 
- er bestaat praktisch geen voorbereidend 
(kleuter(onderwijs door gebrek aan adekwa- 
te wetgeving, financiële middelen, materiaal, 
- er zijnzeer veel zittenblijvers en vroegtij¬ 
dige schoolverlaters, 
- er is toename van studenten in het hoger 
onderwijs, al is het percentage dat afstudeert 
slechts 3%, 

Emilio Maspero 

- het algemene kenmerk van veranderin¬ 
gen binnen het onderwijs is het "modernise¬ 
ren in technocratische zin.” Hierbij wordt 
nóch rekening gehouden met de sociale en 
culturele werkelijkheid van de landen, noch 
vindt enige raadpleging van onderwijskrach¬ 
ten en hun organisaties plaats. De regerin¬ 
gen hebben aan de onderwijshervormingen 
een politieke tint gegeven en bieden ze be- 
driegelijk aan als de wegnaar en instrument 
van vrijmaking (vrijwording) en sociale ver¬ 
andering... (Caramba, orgaan van de VLC ex¬ 
tra nummer april ’74), 
- Onderwijshervorming blijkt politieke her¬ 
vorming te zijn. Regeringen zien in deze her¬ 
vormingen een uitweg voor pressie van stu¬ 
dentenbewegingen en vakbonden. Hervor¬ 
men wil zeggen mensen bekwamen en het 
volk geschikt maken voor de economische op¬ 
zet van een neo-kapitalistische maatschappij, 
- De vakbondsorganisaties gaan steeds 
meer in de richting van nationale organisa¬ 
ties, al bestaat ook de neiging tot versnippe¬ 
ring in regionale, ideologische en beroepsma¬ 
tige zin. De organisatie van de vakbonden zijn 
doorgaans slecht. Voorts doen leerkrachten 
slechts sporadisch mee aan een "vakbonds- 
strijd,” "ze zijn slechts toeschouwers van so¬ 
ciale en politieke gebeurtenissen.” Daar¬ 
naast vindt vorming van de leerkracht tot 
"sociaal werker” ook niet plaats. 
Een uitgebreider analyse van de onderwijs¬ 
situatie in de Nederlandse Antillen en Suri¬ 
name gaf H. L. Da Costa Gomez, terwijl Vil- 

tics moderns 



ma de Pacheco uit Honduras de situatie in 
Centraal-Amerika beschreef. 
Enkele gedachten uit de inleiding van Da 
Costa Gomez: 
- Het onderwijssysteem is geënt gebleven 
op het magische Europese model. 
- Het onderwijsbeleid stoelt op een elite- 
ideologie. Het onderwijs is niet voor volks¬ 
kinderen. 
- Botsing van de cultuur van de volkskinde¬ 
ren met het vreemde Nederlandse leef- en 
denkpatroon werkt verwarrend en frustre¬ 
rend. 
- Door een vreemde voertaal en onaange¬ 
paste leerstof komen de didaktische princi¬ 
pes niet tot zijn recht. 
- Basisuitgangspunt voor een onderwijs¬ 
strategie moet gezocht worden in de West en 
door landskinderen zelf'! 
Parallellen met situaties van landen uit de 
regio worden reeds zichtbaar. Een dergelijk 
onderwijs is voor een kleine groep, het aantal 
zittenblijvers is mede daardoor schrikba¬ 
rend, een groot aantal Antilliaanse en Suri¬ 
naamse kinderen volgt geen kleuteronder¬ 
wijs, er wordt geen rekening gehouden met 
de eigen cultuur. Da Costa Gomez zoekt het 
dan ook in "regionale integratie en samen¬ 
werkingsverbanden.” 
"Het viel op dat bij de analyse van de huidige 
onderwijssituatie de diverse delegaties tot 
dezelfde bevindingen kwamen,” aldus Ca- 
ramba. 
Vilma de Pacheco wijst daarbij nog eens op 
het verschil in doelstelling van het onder¬ 
wijs: gaat het bij het onderwijs om het hand¬ 
haven van de bestaande orde of om de vor¬ 
ming van mensen die in staat zullen zijn de 
structuren te veranderen en de situatie van 
onrechtvaardigheid en misère uit de weg te 
ruimen? 
Bij de laatste doelstelling, de mensvorming, 
moet de leerkracht beginnen niet teveel te 
domineren, hij moet tot een dialoog komen 
met zijn pupil. Onderwijs, maatschappij en 
ontwikkeling van een land zijn uiteraard niet 
van elkaar los te denken. Ook al mag men ont¬ 
wikkeling niet zien vanuit een "producto na- 
cional bruto”, aldus De Pacheco, "onderwijs 
'als ontwikkelingsfactor losgemaakt van 
economische maatregelen komt niet verder 
dan romantiek.” 
Het verschillen van ideologie van leerkrach¬ 
ten kan leiden tot het "automatisch” meewer¬ 
ken aan het bestaande systeem enerzijds, 
terwijl aan de andere kant dit systeem door 

Links: "ombudsvrouwe" Etty Moen 

Rechts: openingsavond Holiday Inn 
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radicalen fel bekritiseerd wordt en naar we¬ 
gen wordt gezocht om het bestaande 
onderwijs- en maatschappij systeem te ver¬ 
anderen. Eén der discussiegroepen consta¬ 
teerde een "ongemotiveerdheid” bij leer¬ 
krachten ten aanzien van verbeteringen op 
onderwijsgebied. ”De persoon van de leer¬ 
kracht is door dit systeem verworden,” aldus 
de groep. 

ONDERWIJSHERVORMING 

”De voornaamste motiveringen waaruit de 
toepassing van de onderwijshervorming 
voortvloeit, zijn van essentieel politiek ka¬ 
rakter” (Caramba april 1974: "Analyse van 
de realiteit in onze regio”). De concrete her¬ 
vormingsprogramma ’s be staan uit: 
- het zoeken naar een middel om het school¬ 
verzuim te verlagen, 
- verbetering door indeling naar niveau¬ 
groepen, 
- modernisering in technische zin. 
Dit zijn geen sociaal-politieke en culturele 
veranderingen van snelle, blijvende en diep¬ 
gaande aard en deze hervormingen passen in 
de economische opzet van een neo-kapitalis- 
tische maatschappij. Een maatschappij-orde 
waartegen de "Derde wereldmens” een aan¬ 
klacht indient. Tegen ”een establishment” 
dat het onderwijs als instrument gebruikt om 
de bestaande maatschappij-orde te handha¬ 
ven, tégen de vervanging van "vroegere ko¬ 
loniale machten door nieuwe koloniale mach¬ 
ten...” (Caramba). 
Wat onderwijshervormingen en het "schep¬ 
pen van iets eigens” in de Nederlandse An¬ 
tillen betreft, spreekt J. Everts over de tra¬ 
giek van het "produkt zijn van hetzelfde ko¬ 
loniale elitaire systeem van de leerkracht.” 

Na 20 jaar autonomie is het onderwijs hier 
nog steeds kolonialistisch, er is niets funda¬ 
menteels veranderd. Everts spreekt van een 
"koloniale onderwijspolitiek, waarbij onder¬ 
wijsvormen van het moederland na verloop 
van tijd op de Antillenmet kleine wijzigingen 
worden doorgevoerd”. Invoering van Papia¬ 
mento in de eerste klassen van de basisschool 
als "onderwijsinnovatie” verandert niets 
fundamenteels aan het onderwijs. "Steeds 
speelde in het achterhoofd van onze rege¬ 
ringsleiders de hoognodige aansluiting met 
Nederland”, aldus Everts in zijn inleiding 
over onderwijspolitiek, planning en innova¬ 
tie. 
Het verschil tussen ambtelijk-politiek den¬ 
ken en research-denken was niet te over¬ 
bruggen: ”Elk deskundig advies wordt of 
zonder argumentatie of mét drogredenen, of 
zelfs met leugens van de tafel geveegd om de 
hervormingen volgens verpolitiekte ambte¬ 
lijke procedures te leiden”. In zo’n situatie 
kan onderwijs, in een land op de drempel van 
onafhankelijkheid, nooit als instrument van 
sociale verandering dienen. Aanpassing ver¬ 
eist o.a. het bestaan van een nationaal waar¬ 
denpatroon, een politiek gericht op "Nation- 
building,” aldus de inleider. 
Het zou te ver voeren in te gaan op de door 
hem genoemde en uitgewerkte stadia van 
volledige "Antillianisering van het onder¬ 
wijs.” Bewustwording van het probleem is 
het eerste stadium. Daarnaast zal binnen een 
flexibel systeem deskundigen en mensen uit 
de praktijk moeten samenwerken. Wat be¬ 
treft het "zoeken naar eigen nationale waar¬ 
den,” merkt Van Stewart op dat men in het 
onafhankelijke Trinidad moet ophouden te 
denken aan het land als Britse maatschappij 
in de tropen, cultureel en sociaal verbonden 
met moederland Engeland. ”De lokale eigen 
waarden worden dan gedegradeerd tot ”se- 
cond best,” aldus Stewart. Slechts een sa¬ 
menbundeling van alle beschikbare krachten 
kan ongewenste elementen uit de samenle¬ 
ving verwijderen en leiden tot het cultiveren 
van eigen waarde. Vakbondsleider Arthur 
Cipriani is daarbij tot een van de grootste 
vechters geworden van de totale hervorming 
in het Caribisch gebied. 
Bij onderwijsvernieuwingen werken naar de 
mening van Van Stewart onderwijsspecialis- 
ten en leerkrachten goed samen aan de demo¬ 
cratisering van het onderwijs dat dan meer 
op de behoeften van de gemeenschap van Tri- 
nidad en Tobago is afgestemd. Toch blijkt uit 
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Delegatieleider E. Croes, 

E. Cova luistert... 

de groepsdiscussies dat hervormingen in 
bepaalde Caribische landen nog gezien wor¬ 
den als "haastige pogingen om militante stu¬ 
denten en andere progressieve groeperingen 
te bedaren.” Speelt hier het verschil in mens 
en maatschappijbeeld dan wel "politieke vi¬ 
sie ” van de leerkracht een rol? 

OP ZOEK NAAR HET 

"NIEUWE ONDERWIJS" 

Jesus Viquez uit Costa Rica komt tot de con¬ 
clusie dat het "fundamentele doel” van de on¬ 
derwijshervormingen de totale mens betref¬ 
fen. Een mensvorming met het oog op een 
democratie, waarin voor alle groepen, ook 
randgroepen sprake is van werkelijk sociale 
rechtvaardigheid. Welke kenmerken en doel¬ 
stellingen behoren dan dit nieuwe onderwijs 
toe? Wat is dan het wezenlijke verschil met 
het oude, traditionele onderwijs? Welk 
mensbeeld heeft men voor ogen? 
Voor vele deelnemers blijft het huidige on¬ 
derwijs elitair, onderwijs voor de "happy 
few” waarbij een materialistische levensin¬ 
stelling wordt bevorderd en mensen worden 
gevormd die steeds meer willen bezitten, "in 
plaats van mensen te vormen die steeds meer 
willen zijn” (Caramba). 
Het volk moet van een dergelijk systeem be¬ 
vrijd worden en de leerkracht dient binnen 
zijn terrein inhoud te geven aan de bevrij¬ 

dingsprocessen door reeds de kinderen tot 
kritische volwassenen op te voeden. Jammer 
dan ook, dat niet reeds tijdens de conferentie 
de jeugd om wie het gaat, de jeugd bijvoor¬ 
beeld op het Da Costa Gomezplein in Willem¬ 
stad, maar ook de ”man in the Street” bij de 
nieuwe Julianabrug, in het proces betrokken 
werden door via "pamfletten” te wijzen op 
het feit dat ”er iets mis is.” De resultaten van 
de internationale discussies bleven voorlopig 
''binnenskamers,” met name in de conferen¬ 
tiezaal. 
Enkele uitspraken uit deze, soms felle discus¬ 
sies zijn: 
- het huidige onderwijssysteem is geba¬ 
seerd op sociaal-economische internationale 
uitbuitingsverhoudingen, onder meer van de 
multi-nationale bedrijven, waarbij de massa 
van zichzelf vervreemd raakt. 
- Zo’n onderwijssysteem is buiten de regio 
ontstaan. 
- Het nieuwe onderwijs wilde vorming van 
de vrije mens die volgens eigen geweten ide¬ 
ologieën kan verwerpen of zich eigen maken 
en zelf verantwoordelijk is voor beslissingen. 
- Onderwijzers mogen geen elitaire cul- 
tuuroverdragers meer zijn, maar overdra¬ 
gers van "politieke bewustwording”. 
Gerichte acties, met name door arbeidersbe¬ 
wegingen waartoe óók de leerkrachten moe¬ 
ten behoren, dienen tot ontwikkeling te ko- 

Rodolfo Romero uit Argentinië wijst in zijn 
actie-modelop de behoefte aan vakbondsher- 
vorming op alle niveaus, waarbij de bonds- 
organisatie de volgende kenmerken moet 
dragen: 
- ideologie en politiek van de werkende 
klasse, 
- een duidelijke strategie m.b.t. het berei¬ 
ken van de doelstellingen, 
- een duizendkoppige taktiek bij actie, 
- concrete plannen m.b.t. organisatie, actie, 
vorming en algemene diensten. 
Uiteraard kan de vraag naar geplande acties 
als werkelijk resultaat van deze conferentie 
nog niet beantwoord worden. De eerste stap 
(de bewustwording) op weg naar ”una Edu- 
cación al servicio de la Liberación del Pueblo” 
is eigenlijk reeds gezet. Het wachten is op de 
volgende fase. Hieronder enkele gedachten 
over de waarde van deze conferentie. 

BETEKENIS EN 

KANTTEKENINGEN 

Gelet op de niet voorspelbaarheid van te ne¬ 
men acties, wordt nu gewacht op het einddo¬ 
cument van de conferentie. Dit document zal 
ongetwijfeld problematiek en naar de deel¬ 
nemende landen worden verzonden. Voorlo¬ 
pig moeten wij de waarde van deze inter¬ 
nationale vakbondsweek, waarin veel werk is 
verzet, zoeken in de "Regionale Ontmoeting” 
en in de communicatie met en oriëntatie van 
de Nederlandse Antillen op de eigen regio. 
Gebrek aan communicatie blijkt trouwens 
ook voor het gehele gebied gelden. Joan 
French, delegatielid uit Jamaica sprak haar 
grote teleurstelling uit over het feit dat deel¬ 
nemers steeds met een andere definitie kwa¬ 
men van datgene wat "Caribisch” genoemd 
mag worden. "Dit mag geen probleem meer 
zijn, we moeten onszelf veranderen door rui¬ 
mer te denken,” aldus kameraad French. 
Voorts zijn ook in de literatuur bovenstaande 
gedachten terug te vinden. A. C. Prins-Win- 
kel wijst ook op de grote noodzaak te komen 
tot een betere communicatie in het Caribisch 
gebied. De conferentie liet echter zien dat 

... de beste aankoop is de economische 
klasse-auto* 
nu met de goedkope 127 
twee-deurs saloon 
drie-deurs station 

tevens: de 1400 cc. 
special vier-deurs, 
in standaard of met 
automatische transmissie 

VIANA AUTO SUPPLY CO.. 
San Nicolas, Tel. 5120-5121 
NATIONAL MOTORS 
Dakota, Tel. 1505-3027 
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men geografisch véél verder wil: Latijns- 
Amerika, Centraal-Amerika en het Caribisch 
gebied horen als "derde wereld” bij elkaar, al 
zien velen de Nederlandse Antillen nog 
steeds niet als ontwikkelingsland. Over de 
Caribische regio komt Prins in haar hoofd¬ 
stuk ”Op zoek naar eigen identiteit” (Kabes 
Duru? pag. 33 e.v.) tot de volgende uitspra- 

- de taalverschillen op de eilanden maakten 
diepere relaties ónmogelijk. Men spreekt 
patois, papiamentu, beechi of calypso engels, 
hetdeense "negerhollands.” 
- Door gebrek aan Communicatie ontstond 
geen pan-caribisch saamhorigheidsgevoel, 
geen Caribisch "Civismo”. 
- Gordon Lewis (The growth of the modern 
West Indies; besproken door Prins in Kabes 
Duru?) ziet de vorming van een West-Indi- 
sche Federatie als een ”hope beyond the sha- 
dow ofadream...” 
Het blijkt, vooral in de wandelgangen van de 
conferentie, dat men elkaar niet kent, weinig 
van eikaars problemen afweet; men is im¬ 
mers nog steeds georiënteerd op Amerika en 

Europa, waar men gestudeerd en geleefd 
heeft? Zegt men niet vaak van de Antilliaan 
dat hij met zijn "benen in de werkelijkheid 
van de Antillen leeft, met zijn passies in Ca- 
racas en met zijn verstand aan de grachten 
van Amsterdam?”Lancelot Lougheide, dele¬ 
gatielid uit Trinidad zei: ”Ik woon zo dicht bij 
onze kameraad uit de Nederlandse Antillen, 
maar ik kan zijn naam nog steeds niet uit¬ 
spreken. 
Een naam niet kunnen uitspreken is op zich¬ 
zelf niet zo erg. Wel kan men door een inten¬ 
sieve gerichtheid op de Westerse landen ver¬ 
vreemd raken van het eigen volk of zoals J. 
Everts zei: "vervreemd raken van datgene 
wat ons dierbaar is. ” aan de andere kant kan 
"veranderd zijn” door een lange tijd in het 
buitenland te hebben geleefd gunstig zijn 
voor de persoonsontwikkeling, het kan leiden 
tot een meer accepteren van de ander zo als 
hij is, vrij van vooroordelen. Wel heeft de ko¬ 
loniale periode helaas vaak een ongunstige 
"mentale erfenis” achtergelaten. Lewis 
spreekt van absurde situaties: 

- the court of Haitian black Napoleons, 
- the little England temper of Barbados, 
- Cheltenhamwithtropicalovertones, 
- the overseas citoyen francais in Martini- 
que en Guadeloupe, 
- the American pityanqui in Puerto Rico, 
- thesocialreligionof Anglotaryin 
Jamaica.” (zie ook Kabes Duru? pag. 33), 
- een Antilliaanse wereld met namaak- 
Europeanen? (Van Kraay, Vorm april ’74). 

Een delegatielid uit een Frans eiland vertel¬ 
de dat hij "helaas” aan de Parijse Sorbonne 
gestudeerd had en vertegenwoordigers van 
Engels georienteerde eilanden vertelden 
over "kritiek op eikaars typisch Londense ge¬ 
woonten”. Tragisch uiteraard als je als leer¬ 
kracht ook "volksopvoeder” wilt zijn. De be¬ 
tekenis van de conferentie kan dan ook ge¬ 
zocht worden in het samen zoeken naar op¬ 
lossingen voor dit soort problemen. De com¬ 
municatie zal dan ook door middel van ver¬ 
dere contacten uitgebouwd moeten worden. 
Men zal elkaar in de vakanties weer eens 
moeten "ontmoeten”. Vakbonden uit dezelf¬ 
de regio zullen intensiever moeten samen¬ 
werken, bijvoorbeeld volgens het actiemodel 
vanRomero en hier bij voorkeur met "lands¬ 
kinderen”. Antillianisering zal mede Caribi- 
sering moeten zijn en zelfs nog verder moe¬ 
ten gaan door Centraal-Amerika en Zuid- 
Amerikaanse landen er bij te betrekken. Ver¬ 
spreiding van de ideeën van deze conferentie 
speelt uiteraard daarin een belangrijke rol. 
Uiteraard blijven problemen bestaan. Iedere 
leerkracht heeft tenslotte zijn eigen mens- en 

maatschappijbeeld, zijn eigen ideologie, po- 

Staat iedere leerkracht — lid of geen lid — 
wel achter het vakbondsbeleid en interna¬ 
tionaal vakbondswerk? Leiden verbrokkelin¬ 
gen tussen eilanden en op de eilanden zelf 
niet tot het ontstaan van ’Vakbondsgroep- 
jes”? Onderwijs is alweer niet los te denken 
van de maatschappij waarin men leeft. Als 
een vakbond als arbeidersbond één sterke 
eenheid is zal men pas tot doelgerichte acties 
(om werekelijke veranderingen te bewerk¬ 
stelligen) kunnen komen. Pas dan wordt het 
bezongen ideaal van de CLAT werkelijkheid: 

"Sin el Movimiento de Trabajadores 

la lucha es baldia, no hay revolución 

lo demas son logros de la burguesi'a 

cambio de patrono no es liberación...' 

(Hymne van de CLAT) 

garage cordiaarubau 
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Commentaar op de inleiding van 
Vorm, no. 3, maart ’74, bij 
"Sommige Arubaanse ouders... 
Onze kleuterexpertdrs. G. J. 
Kolmus schreef... ” 
Ondergetekende vraagt zich af: 
Op basis waarvan wordt u 
"kleuterexpert” genoemd? Er 

INGEZONDEN 

G. J. KOLMUS: 
"KLEUTEREXPERT"? 

zijn nu velen, die belangstelling 
hebben voor het kleuteronder- 
wijs, maar zij verdiepen zich in 
de theorie en gaan wel eens een 
ochtendje de kleuterschool be¬ 
zoeken om mee te maken, hoe 
dit allemaal in de praktijk verder 
werkt. Ook willen zij vergelij¬ 
kingen trekken tussen de kleu¬ 
terscholen in de omringende 
Zuidamerikaanse staten en de 
Antillen in het Caribische ge¬ 
bied. 
Dit is allemaal goed en wel. Maar 
vergeet niet dat ”de kleuter¬ 
leidster” dag in dag uit met deze 
4-, 5- a 6-jarigen te maken heeft. 
Zij heeft op de opleiding voor 
kleuterleidsters (duur 3 jaar) 
kennis gemaakt met verschillen¬ 
de boeken omtrent de ontwikke¬ 
ling van de kleuter. Tevens heeft 
ze stage gelopen (3 jaar) bij ver¬ 
schillende kleuterscholen om de 
kleuter ook praktisch mee te 

maken. Laten wij degenen niet 
vergeten, die meer dan (ik zal 
zeggen) 10 jaar voor de kleuter¬ 
klas staan. En de ouders, die 
deze kleuters ook moeten bij¬ 
staan in hun ontwikkeling. Deze 
mensen zullen wel het recht heb¬ 
ben om zich "kleuterexpert” te 
noemen. Ik zal zeggen laten wij 
voorzichtig met het woord ’Tdeu- 
terexpert” omspringen. 

M.W. 
NASCHRIFT: 

Geachte M. W., 
Als u de gene bent die ik inde 
pauze van de laatste lustrum- 
vergadering van de VLA heb 
ontmoet, dan bent u die char¬ 
mante kleuterleidster Minerva 
Winklaar. Reeds toen heeft u mij 
de vraag gesteldop basis waar- 
vanik "kleuterexpert”genoemd 
word. Eerlijk gezegd vroeg ik me 
dat ook af. Misschien kan me t 
het volgende antwoord worden 
volstaan. Onze hoofdredacteur 
de heerjutten verzorgtiedere 
maand de inhoudsopgave van het 
blad onder de titel: ”VORM 
DEZE MAAND ”en heeft mij 
bijvoorbeeld reeds "correspon- 
dentinde knoek”(Vorm febr. 
73)en "reizend redacteur” 
(Vormdec. 73) genoemd. Geen 
van deze titels kan ik met recht 
dragen. Vermoedelijk moeten 
we het meer in de "humoristi¬ 
sche sfeer” zoeken. 
Verder noemt u kleuterleidsters 
en ouders van kleuters "ex¬ 
perts”. Maar ook daar moeten 
wij voorzichtig mee zijn, zoals u 
trouwens zelf zegt. Natuurlijk 
weten zij het meest over het wel 
enwee van hunkleuters, datis 
dan ook de reden dat ik zoveel 
mogelijk ontmoetingen voor 
mijn discussiestuk he b georga¬ 
niseerd. 
Tot slot kan ik niet nalaten u te 
vertellen hoe ik u om uw taak be¬ 

nijd. Kleuterleidster zijn is een 
boeiend vak met veel verant¬ 
woordelijkheid. Mijn vroegere 
studie, die ook boekenwijsheid 
en stage op kleuterscholen in 
hield, had toen reeds grote be¬ 
langstelling voor uw sectie op¬ 
gewekt. Q j Kolmus 

Van het nieuwe hoofdbestuurslid 
mej. Dientje Croes hadden wij in 
het vorige nummer geen foto, daarom 
plaatsen wij de foto deze keer. 

ARUBÁ'S 

4’ 

VICTORIA BOTTLING CO. LTD. 

San Nicolas 
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in/pecteur nijverheid/onderwij/ 

Inspecteur Franco, opvolger van de heer Volwerk, in deze functie 
sinds december 1972, ziet zichzelf als "coming man" in het 
onderwijs. Hij heeft de z.g. 'ideale combinatie' hoofdtaak bedrijfs¬ 

leven, na de h.t.s. autotechniek in Apeldoorn, chef werkplaats 
D.O.W. Curaçao, daarna belast met inspectie op schepen beneden 

50 b.r.t., waarna hij hoofd van de veiligheidsdienst op de Neder¬ 
landse Antillen werd. Zijn ervaringen in het onderwijs: hij gaf les 

aan het technisch college St. Jozef, was secretaris van de Stichting 
Vakonderwijs en E.T.O.-scholen en daarna voorzitter van de 
sektie nijverheidsonderwijs in het centraal r.k. schoolbestuur. De 
heer Franco, ooit zelf leerling van de ambachtsschool en cursist 
voor het pedagogisch getuigschrift, kan daarom beslist als insider 
in het technisch onderwijs gekenmerkt worden. Zijn mening over 
de taak van de inspecteur: naast het toezicht houden of de wet 
wordt nageleefd, wil hij stimulerend werken op de directies en 

FRMHO: 
leerkrachten, coördinerend werken tussen departement en school 
en als begeleider de schoolhóofden en directies van advies dienen. 
Hij studeert m.o.-a pedagogiek, is gehuwd en heeft 2 kinderen. 
Timmeren is zijn hobby en ter bewaking van zijn lichaamsgewicht 
hanteert hij zo nu en dan het tennisracket. We hebben 2 gesprek¬ 

ken gehad mét de heer Franco, eenmaal op de Kennedyschool, 
het tweede gesprek vond plaats op de luchthaven. Op ons verzoek 
om een interview ging hij direct in. Wel wilde hij van te voren de 
onderwerpen weten waarover wij hem vragen zouden stellen, met 
de bedoeling goed voorbereid te kunnen zijn. Wij zijn tijdens de 
gesprekken vaak "buiten ons boekje gegaan." De heer Franco 
heeft alleen wanneer het gesprek volgens hem in een politieke 

sfeer dreigde te raken, geweigerd antwoord te geven. De heer 
Franco sprak tijdens het gesprek herhaaldelijk de hoop uit dat wij 
zijn woorden zouden weergeven in "de sfeer van het gesprek." 

Hij wilde niet dat‘de huidige rust in het nijverheidsonderwijs ver¬ 
stoord zou worden door dit interview. Wij zouden proberen de 
sfeer van het gesprek zo goed mogelijk over te laten komen. 

— Meneer Franco, waar ligt voor u het 
zwaartepunt in het nijverheidsonderwijs, bij 
de techniek of bij de pedagogiek? 
Franco: Onder deze omstandigheden wegen 
ze allebei even zwaar. 
— Vindt u dat u voldoende op de hoogte kunt 
blijven, gezien het grote gebied dat u be¬ 
strijkt geografisch en vaktechnisch gezien? 
(geografisch: Curaçao, Aruba, Bonaire en St. 
Maarten; vaktechnisch: technische scholen 
Lt.s., m.t.s., lerarenopleiding, huishoudscho¬ 
len enV.E.V.-cursussen). 
Franco: Er zouden wel verschillende inspek- 
teurs moeten zijn voor het nijverheidsonder¬ 
wijs en een inspektrice voor het huishoudon- 
derwijs, bijvoorbeeld liefst iemand die uit 
deze vorm van onderwijs is voortgekomen. 
Die kan met meer gezag over de verschillen¬ 
de disciplines spreken, die in de huishoud¬ 
scholenvoorkomen. Wat weetje als man van 
huishouden, wassen, strijken, koken etc. 
— Wat was de aanleiding om de kommissie 
ter herkonstruering van het nijverheidson¬ 
derwijs voor meisjes in het leven te roepen? 
Franco: Inde staten werd gesteld dat het nij¬ 
verheidsonderwijs voor meisjes, de huis¬ 
houdscholen dus, niet aan de behoeften van 
de maatschappij voldoet. Om te onderzoeken 
of dit werkelijk het geval is, heeft de minister 
de kommissie ingesteld. Deze is geïnstalleerd 
op 11 oktober 1973. In de kommissie zitten 
afgevaardigden van de bestuurscolleges, de 
schoolbesturen, de VLC, de VLA, direkties 
van scholen, arbeidszaken en het bedrijfsle- 
.ven. Ik zelfben secretaris van de kommissie. 
De inspektie van het basisonderwijs is ook 
vertegenwoordigd. 
— De kinderen worden opgeleid voor een be¬ 
roep, maar straks zal een groot aantal van 
hun in dat beroep geen emplooi vinden. 
Franco: Ze worden niet opgeleid voor een be¬ 
roep, maar voorbereid om een bepaald be¬ 

roep in de maatschappij te kunnen gaan uit¬ 
oefenen. De behoefte van de maatschappij 
variëert sterk. Het ene jaar heb je 50 brug- 
bouwers nodig, het andere jaar geen een. Er 
zijn werkelozen in alle beroepen. 
— Dan toch maar blijven opleiden voor bank¬ 
werker, timmerman, elektricien etc. als je 
zeker weet dat ze straks werkeloos zijn? 
Franco: Je zult altijd een groep houden die 
werkeloos is. Er zijn gewoon niet genoeg ar¬ 
beidsplaatsen om iedereen werk te geven. Of 
je ze nu een mavo- of een havo-opleiding geeft 
of een beroepsopleiding, die groep zal toch 
werkloos blijven. We moeten blijven oplei¬ 
den, rekening houdend met kennen en kun¬ 
nen, zodat ze de beste kansen hebben. 
— Wat is het beleid hierin? Wordt er gewerkt 
aan een hieuw schooltype? De hotelvakschool 

Franco: Een hotelvakschool zou opleiden 
voor een reeds verzadigde markt. Beter is om 
voortdurend de markt te analiseren om daar¬ 
na de mensen met speciale cursussen snel op 
te leiden voor de beroepen waarop dat mo¬ 
ment behoefte bestaat. Dit zou wel onderdeel 
van de huishoudscholen kunnen worden. 
— De leerkrachten bij het nijverheidsonder¬ 
wijs raken gefrustreerd omdat ze opleiden 
voor een beroep en dan zien dat de kinderen 
thuis blijven zonder werk, waiter of poolboy 
zijn. Merkt u bij de leerkrachten niet een 
mentaliteit van: 'Waar doen we het allemaal 
voor?” 
Franco: Ik merk inderdaad dat de leerkrach¬ 
ten met dit probleem zitten. Ik zit er zelf ook 
mee. Maar we moeten toch doorgaan. We zit¬ 
ten nu eenmaal in een ontwikkelingsgebied. 
Daar moetje mee leren leven. Alle ontwikke¬ 
lingsgebieden hebben deze problemen. We 
moeten de toekomst niet somber inzien. Voor 
de naaste toekomst ziet het er voor de werk¬ 
gelegenheid op de Antillen gunstig uit. Men 

moet ook bereid zijn mee te helpen denken 
om aan deze frustratie te ontkomen. 
— De overheid investeert in scholen en leidt 
op, daarna wordt men werkeloos. Moet de 
verantwoordelijkheid van de overheid niet 
verder gaan dan het opleiden alleen? 
Franco: De overheid doet wel degelijks iets, 
van achter de schermen weet ik dat er wel 
degelijks iets gedaan wordt. De situatie is 
moeilijk. Er is in de eigen regio voor wat be¬ 
treft het aantrekken van industrieën grote 
concurrentie. 
— Is het wel nodig dat we steeds wachten tot 
de anderen het doen, kan de overheid zelf 
geenkleine fabriekjes b.v. opzetten'? 
Franco: We zijn een verwend volk, in die zin 
dat we produkten uit het buitenland vaak 
goedkoper kunnen krijgen en die zijn dan nog 
beter ook. De stimulans ontbreekt om zelf 
iets te doen vanwege de zeer moeilijke con- 
currentie-positie. 
— Kan de regering hiervoor geen maatrege¬ 
len nemen? 
Franco: Hier begeef ik mij op politiek vlak en 
ik wil dit gesprek niet in de politieke sfeer 
trekken. De regeerders zijn daarvoor geko¬ 
zen en moeten dit maar doen en er wordt wel 
degelijk wat gedaan. Elk ontwikkelingsland 
heeft deze problemen. 
— Hoe vindt u de huidige vorm van het nij¬ 
ver heidsonderwij s? 
Franco: De huidige vorm is redelijk. Veran¬ 
deringen op pedagogisch-didaktisch gebied 
zouden wel tot verbetering leiden. Zoals een 
meer individuele aanpak, een algemeen 
eerste leerjaar voor betere determinatie etc. 
— Zullen de veranderingen die plaatsvinden 
bij het lager beroepsonderwijs, zoals het 
vierjarig maken van alle richtingen en 2 alge¬ 
mene leerjaren, ook op de Antillen plaatsvin¬ 
den? 
Franco: Niet binnenkort en ook niet in die 
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uio zyn een 

omwikkeling/ 

gebied, 

leer door mee 

le leven" 

tekst: 

F. BAYENS 

foto's: 

R. DE GRAAFF 

vorm zoals het in Nederland gebeurt met 2 
algemene leerjaren en daarna 2 jaar een dif¬ 
ferentiatie in beroepsvoorbereidend onder* 
wijs. Nederland zit met het probleem dat het 
met een groot aantal kinderen te maken 
krijgt die bij het nijverheidsonderwijs 
komen en een leeftijd hebben van gemiddeld 
12.4 jaar. Als ze na 3 jaar de lagere technische 
school doorlopen hebben zijn ze pas 15 jaar. 
Een groot deel daarvan kan niet aan de slag 
komen en 12 jaar is een nog te jonge leeftijd 
om iemand voor te bestemmen voor een be¬ 
roep. Op de Antillen ligt de zaak ietsje an¬ 
ders. De gemiddelde leeftijd op de scholen is 
14.4 jaar. Dit houdt in dat als je zonder 
meer naar een 4-jarige opleiding gaat zo¬ 
als in Nederland, de kinderen de leeftijd heb¬ 
ben van 18,4 jaar als ze van school afkomen en 
dat zijn de vluggen die in de tussentijd niet 
zijn blijven zitten. Het verloop is momenteel 
al erg groot, in de buurt van de 30% . Wan¬ 
neer je er nu meer járen bovenop plakt en de 
kinderen tot een latere leeftijd op school zit¬ 
ten zal het verloop nog groter worden. 
—Wordt het vierjarig systeem ook om finan¬ 
ciële redenen niet ingevoerd? 
Franco: Ik geloof meer in het systeem waar¬ 
bij wij terug zouden gaan ook naar dat aantal 
uren van Nederland (30) en dan een gedeelte 
4 jaar en een ander gedeelte 3 jaar maken. 
Dat zou dan vier jaar kunnen zijn voor de T- 
stream die we nu kennen. 
— Dat zou dus het oude systeem van Neder¬ 
land zijn. 

Franco: Ja, voor de theoretische opleiding 4 
jaar en 3 jaar voor de praktische opleiding 
maar met een kleine verandering van roos¬ 
ter. De 4-jarige opleiding zou dan dezelfde 
lessentabel als in Nederland krijgen en de 
grote groep een driejarig systeem met een 
verkorte lessentabel. Wanneer je dit zou in¬ 
voeren dan zou het wel haalbaar zijn voor de 
Antillen. We zouden dan geen 2 algemene 
leerjaren hebben maar 1 algemeen leerjaar. 
— Maar dat hebben we ook nog niet, één alge¬ 
meen leerjaar. 
Franco: Nee, we hebben het op papier. We 
hebben het wel. 
— Maar het bestaat nog niet. 
Franco: Nee, we hebben het op papier. We 
hebben het wel. 
— Maar het bestaat nog niet. 
Franco: Nee, nee, we hebben het wel, maar 
we spreken alleen om uit te komen van: al¬ 
gemeen metaal, algemeen bouwkunde. Dit 
komt doordat al die scholen eigenlijk niet ge¬ 
lijk zijn ingericht, zodat je dus niet goed met 
een algemeen leerjaar zou kunnen beginnen. 
Er zijn bepaalde scholen die het kunnen, an¬ 
dere die het niet kunnen. 
—Waar ligt dat aan? 
Franco: Dat ligt aan: b.v. de scholen die niet 
alle disciplines hebben b.v. bouwkunde, tim¬ 
meren, werktuigbouwkunde enz. 
— Maar in dat algemene eerste leerjaar heb 
je al die typische technische vakrichtingen 
toch niet nodig? 
Franco: Nee inderdaad, maar als je nu naar 
handvaardigheid gaat kijken in die groep, 
wie moet het geven? De mensen die we nu 
hebben zij n stuk voor stuk bevoegd om alleen 
maar in hun richting handenarbeid te geven, 
dus wanneer je dit nu praktisch gaat maken, 
dan zou je zeggen ik ga algemene handenar¬ 
beid geven die op de praktijk gericht is en 
dan alle 5 verdelen in hout, metaal en een. 

soort vrije expressie. Dan zou je omdat wij 
hier geen NHt mensen hebben, genoodzaakt 
zijn om naar de Hj-man te gaan om hem het 
metaalgedeelte te laten verwerken en naar 
de N6-man om hem het houtgedeelte te laten 
verzorgen. Zo’n verandering heeft ook gevol¬ 
gen voor onze lerarenopleiding, omdat wij 
dan ook NHt-mensen zouden moeten gaan 
opleiden. 
Ik zou dat ook met een akte l.o.-handenarbeid 
kunnen doen, maar dan zeg ik tegen jou, ik 
prefereer toch een NHt-man, omdat je bij die 
algemene handvaardigheid dit in de gaten 
moet houden: in de techniek heb je bepaalde 
werkhoudingen. Juist bij de vrije creativiteit 
laat je de leerling ook vrij in zijn werkhou¬ 
ding. Wanneer je ze dus lof 2 jaar zo vrij laat, 
zal het moeilijk worden wanneer je gaat co¬ 
ördineren, wanneer je gaat zeggen dat ze vol¬ 
gens bepaalde systemen moeten gaan wer¬ 
ken, dan loopje kans datje dit in die opleiding 
verpest. Maar als je een NHt-man hebt die 
daar speciaal voor opgeleid is, die zou het op 
zo’n manier weten te brengen, dat je toch 
kreativiteit in de groep krijgt maar dat je 
daarnaast de werkhouding niet verpest. Dit 
is dus de reden waarom ik liever een NHt- 
man zou willen hebben. Die kan meer zorgen 
voor een geleidelijke overgang van de vrije 
expressie naar het gecoördineerde zoals het 
in de techniek gaat, met vastgestelde maten. 
— Op de lerarenopleiding wordt nu niet opge¬ 
leid voor Nht. Waarom niet? Nu geven l.o.- 
mensen handenarbeid. Men zou dan gemak¬ 
kelijker tot een algemeen eerste leerjaar 
kunnen komen voor wat dit vak betreft. 
Franco: Men zou inderdaad moeten bekijken 
of we met deze Nht-opleiding zouden kunnen 
beginnen. Je kunt het ook benaderen zoals ik 
daarnet zei. Je zou de uren handenarbeid 
kunnen verdelen in metaal en hout enz. In de 
opleiding die zij nu krijgen zit ook het vak 
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handenarbeid die hen leert van de vastheid 
van het matenstelsel af te wijken bij het 
brengen van zo’n programma. Je zou het ook 
op kunnen lossen met die groep. Je moet ge¬ 
woon gaan afwegen tegen elkaar. Dus een 
kwestie van wat is voor ons het beste. 
— In Nederland heeft men 2 jaar de tijd om te 
kijken wat de aanleg en de belangstelling van 
een leerling is om daarna een bepaalde vak¬ 
richting te kunnen adviseren. Hier wordt een 
jongen direkt van de lagere school geplaatst 
in een van de volgende groepen, metaal, tim¬ 
meren of metselen zonder nauwelijks geke¬ 
ken te hebben naar zijn aanleg en belangstel¬ 
ling. Uit deze groep kunnen ze bijna niet 
meer uit. 
Pleit dit ook niet voor een algemeen eerste 
leerjaar? 
Franco: Dit pleit zeker voor een algemeen 
eerste leerjaar en dat is ook de reden waarom 
wij tot een algemeen eerste leerjaar zouden 
komen. 
— De leerlingen die een school voor b.l.o. ge¬ 
volgd hebben en leerlingen van de lagere 
school die eigenlijk ook een school voor b.1.0. 
bezocht zouden moeten hebben, komen op de 
l.t.s. en de huishoudschool terecht. Voor deze 
leerlingen zou er eigenlijk een speciale vorm 
van onderwij s moeten zijn. Vindt u niet? 

Franco: Dat probleem is veelzijdig. U haalt 
aan een heleboel kinderen die eigenlijk b.Lo.- 
kinderen zijn maar geen b.l.o. gevolgd heb¬ 
ben. Ik wil het anders benaderen. Een hele¬ 
boel kinderen, opvallende kinderen in de 
lagere school die leerstoornissen vertonen, 
zijn eigenlijk niet op de juiste manier aange¬ 
pakt op de basisschool. De aanpak op de ba¬ 
sisschool moet meer individueel zijn. Ik laat 
hier de b.l.o. buiten beschouwing. 
— Ik begrijp dat u een andere aanpak voor¬ 
staat op de basisschool. Maar het probleem is 
dat deze leerlingen op de technische scholen 
en huishoudscholen komen. Wat kunnen we 
ze bieden? 
Franco: Ja, maar ik wilde u vertellen dat in 
een goede structuur deze kinderen niet de in¬ 
druk gewekt zouden hebben dat ze een b.l.o. - 
school gevolgd zouden moeten hebben. De 
kinderen die ons aangeboden worden op de 
technische scholen zijn opgeleid in een taal 
die hun moedertaal niet is. Het gevolg hier¬ 
van is nog niet helemaal onderzocht, zodat je 
niet uit kunt maken of hierdoor een kind een 
bepaald niveau wel of niet kan halen. Je moet 
dus heel voorzichtig met de conclusie zijn: dit 
kind kan mijn onderwijs niet volgen. 
— Ze onderscheiden zich toch wel van de an¬ 
deren die ook in dezelfde vreemde taal zijn 

opgeleid. 
Franco: Ja, ik kom daarop. 
— Wat kunnen wij daar op de technische 
school aan doen? 
Franco: Het is u bekend dat wij geprobeerd 
hebben dit op te vangen met de P-stream (p: 
praktijk-red.). 
— De ETO-scholenbedoeltu. 
Franco: Ik ken geenETO meer. De ETO is P- 
stream geworden, waarmee we dus bedoeld 
hebben om die vakken die moeilijk zijn voor 
de kinderen, dat zijn de AVO-vakken, om die 
vakken te verminderen en meer praktijk te 
geven. 15 uur praktijk tegenover 12 uur van 
de gewone LTS-er. Verder hebben we ge¬ 
tracht hen theoretische scholing te geven, 
zodat ze straks in de maatschappij goed te¬ 
recht kunnen komen. We trachten in de 
AVO-vakken het niveau van de zesde klas te 
behalen. In ons systeem is het mogelijk om 
tot een meer individuele aanpak te komen. 
Dit zou dan moeten gebeuren met een leer¬ 
kracht die hiervoor opgeleid is. De leerkrach¬ 
ten moeten geappliceerd worden om te we¬ 
ten hoe ze met kinderen moeten omgaan. 
— Wordt er bij de Antilliaanse lerarenoplei¬ 
ding al gedacht aan een applicatie voor deze 
vorm van onderwijs? 
Franco: We zijnmomenteelbezigmeteen on¬ 
derzoek hoe er geappliceerd zou kunnen 
worden en ook wat voor leerprogramma we 
deze leerlingen zouden moeten aanbieden. 
— Tegelijkertijd is het zo dat de studenten 
die nu opgeleid worden, niets in die richting 
meekrijgen. 
Franco: Alhoewel de leraren die nu opgeleid 
zijn, qua pedagogische en didaktische vor¬ 
ming beter opgeleid zijn dan ik bijv. Omdat ik 
mijn pedagogisch getuigschrift in een jaar 
heb moeten halen naast het werk. Terwijl dit 
thans in de lerarenopleiding is ingebouwd en 
daardoor zijn de nieuwe leraren pedagogisch 
en didaktisch beter geschoold dan wij oude 
leerkrachten. 
— U hebt dit schooljaar roosters afgekeurd. 
Er wordt gezegd dat u uren combineerde om 
het aantal uren van de leerkrachten te druk- 

Franco: Ik heb me strikt gehouden aan de af¬ 
spraken. Ik ben er niet voor om radikaal de 
overuren te verminderen. We moeten gelei¬ 
delijk van de overuren af. Waar ik gecombi¬ 
neerd heb, had men splitsingen aangebracht 
die niet toegestaan zijn. Ik heb nergens sa¬ 
mengevoegd boven de 28 leerlingen. Ik heb 
nooit tegen didaktische en pedagogische be¬ 
ginselen in gecombineerd en alle overwegin¬ 
gen zijn gedaan in samenspraak met de di- 
rekteuren. 
Gevaarlijk werk of te weinig equipment zou 
een reden kunnen zijn om te splitsen. De vei¬ 
ligheid heb ik nergens uit het oog verloren. Ik 
weet heel wat van onveilige situaties in ver¬ 
band met mijn vorige functie (hoofd Veilig¬ 
heidsdienst Ned. Antillen - red.). 
— Gaat de lerarenopleiding ook opleiden voor 
de m.t.s.-bevoegdheid? 
Franco: Men denkt eraan. 
— Start men dit jaar nog? 
Franco: Er is nog geen datum bepaald (eind 
februari). 
— Kunnen aan deze applicatiecursus ook de 
leraren deelnemen die al op de m.t.s. of Lt.s. 
lesgeven en geen Antillianen zijn? 
Franco: De opleiding hoeft niet per sé het¬ 
zelfde te zijn als in Nederland, maar we zullen 
de leraren die de m.t.s. hier mee hebben op¬ 
gebouwd in hun verdere loopbaan op de An¬ 
tillen niet tegenwerken. 
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